
مصطفی کزازی - مهدیه محمدی، دارای مدرک کارشناسی 
بیولوژی است. در مقطع کارشناسی ارشد دانشگاه شهید بهشتی 
از ادامه تحصیل در رشته مهندسی بیوتکنولوژی انصراف می دهد 
و در کلاس های کارگردانی کانون ســینماگران جوان ثبت نام 
می کند. ســپس در کلاس های حوزه هنری شرکت می کند و 
درنهایت وارد فضای تولید و ساخت می شود. اولین اثرش یک 
تیزر فرهنگی به نام »چرخ« بوده که در سال 1395 به مناسبت 
روز کارگر ساخته و در تلویزیون هم پخش شده است. بعد از آن 
در سال 1397 فیلم کوتاه »برادر« را ساخته و دو سال بعد تیزر 
فرهنگی دیگری به نام »مادر« را می سازد. خبرنگار صبا به بهانه 
حضور فیلم کوتاه »آخرین شیهه اسبی که خواب پروانه شدن 
دیده بود« در چهلمین جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران، با 
مهدیه محمدی به گفت وگو نشسته است که در ادامه می خوانید.
قبل از این در جشنواره فیلم کوتاه تهران شرکت کرده اید؟ 
در این جشنواره با کدام اثرتان شرکت کرده اید و در کدام بخش 

حضور دارید؟
بله. با فیلم کوتاه »برادر« در یک دوره جشنواره حاضر بوده ام و امسال 
هم با فیلم »آخرین شیهه اسبی که خواب پروانه شدن دیده بود« در بخش 

فیلم های داستانی جشنواره حضور دارم.
»آخرین شیهه اسبی که خواب پروانه شدن دیده بود« در چه 

ژانری قرار می گیرد؟
ژانر فیلم، ملودرام است.

ایده اولیه اثر چطور شکل گرفت و چه مدت زمان صرف نگارش 
فیلمنامه و مراحل بازنویسی شده است؟

با نویسنده کار آشنایی داشتم و بارها صحبت همکاری شده بود، اما 
پیش نیامده بود. بالاخره یک روز این اتفاق افتاد و برای رسیدن به یک ایده 
شروع به گفت وگو کردیم. نهایتاً ایشان ایده ای مطرح کردند و من هم روی 
آن ایده نظراتی دادم و به یک اشتراک نظر رسیدیم. سپس مراحل نگارش 

آغاز شد و حدود دو ماه زمان برد تا به فیلمنامه نهایی رسیدیم. 
دکوپاژ اثر را قبل از فیلمبرداری انجام داده بودید و یا به شکل 

دکوپاژ سر صحنه عمل کرده اید؟
برایم مهم است که با ذهن خالی سر صحنه فیلمبرداری حاضر نشوم و 

باید حتماً دکوپاژ داشته باشم. اما همیشه اتفاق می افتد که شما سر صحنه 
یا بنا به دلیل شرایط و اتفاقات و یا به دلیل یک جرقه ذهنی، کمی دکوپاژتان 
را تغییر دهید. در این کار هم به دلیل شرایط سختی که در لوکیشن ها 

داشتیم و شرایط آب-وهوایی، دکوپاژ اولیه کمی تغییر داشت. 
اثر چند لوکیشن دارد و در کدام شهرها فیلمبرداری شده 

است؟
کار در شهر رامسر ساخته شد. یک جاده جنگلی را دیده بودیم و در 

نقاط مختلف آن مسیر فیلمبرداری کردیم.
جلســات فیلمبرداری تان طبق برنامه ریزی صورت گرفته 

انجام شده است؟
بعضی پلان ها براساس رجی که زده شده بود، گرفته نشد و به دلیل 
شــرایط آب وهوایی جابه جایی هایی داشتیم. اما از بابت تعداد جلسات، 
در همان تعداد جلساتی که برنامه ریزی شده بود، فیلمبرداری کار انجام 

و  تمام شد.
برای فیلمبرداری از چه نوع دوربینی استفاده کردید و دلیل 

انتخاب تان چه بوده است؟
بود. طی گفت وگویی که با فیلمبردار داشتیم و با توضیحاتی که درباره 
فضای فیلمنامه و محل لوکیشن داده شد و باتوجه به اینکه دوربین مینی 
الکسا تصویر سینمایی خوبی می دهد، ایشان این دوربین را پیشنهاد دادند.
در اثر شما از جلوه های ویژه میدانی و بصری استفاده شده 

است؟
بله. جلوه های ویژه بصری داریم. در چند پلان مه اضافه شده و در بعضی 

پلان ها چیزهایی را از صحنه حذف کرده ایم.
در اثر از بازیگران بومی استفاده کرده اید؟

خیر. فیلم کلاً دو بازیگر دارد و از قبل انتخاب شده بودند. 
بعضی از فیلم های کوتاه قابلیت این را دارند که از روی آن ها 
نسخه سینمایی هم ساخته شود. »آخرین شیهه اسبی که خواب 

پروانه شدن دیده بود« چنین قابلیتی دارد؟
فکر نمی کنم. اندازه این قصه، همین اندازه ساخته شده است. اینکه 
بخواهد قصه بزرگی را روایت کند و جای پرداخت بیشتری داشته باشد 

را نمی بینم. 
فیلم های کوتاه مورد علاقه تان کدام ها هستند؟

بیشتر، فیلم های کوتاه خارجی ای که دیده ام را دوست داشتم. متأسفانه 
اسامی شان هم یادم نیست که بخواهم بگویم. اما در فیلم های ایرانی کار 

کوتاهی نبوده که دیده باشم و خیلی مرا جذب کرده باشد. 
ساخت یک فیلم کوتاه درخشان باعث دیده شدن فیلمساز 
توسط تهیه کننده ها می شود. اما قبل از این اتفاق وقتی فیلمساز 
کوتاهی می خواهد اثــری تولید کند، آیا ســرمایه گذاران و 

تهیه کنندگان به او توجه می کنند؟
در کار اول، این اتفاق خیلی ســخت و بعید به نظر می رسد. معمولاً 
این طور است که شخص باید کار اول را خودش هزینه کند و کار بسازد 
تا اگر خروجی خوب بود دیده شود و کمی اعتماد بخرد تا سرمایه گذار یا 
تهیه کننده همکاری با شخص را قبول کند. اگر هم کارهای قبلی اش تعداد 
بیشتری باشند و سابقه حضور در جشنواره ها را هم داشته باشد، احتمال 

دست یافتن و همکاری با تهیه کنندگان بیشتر می شود. 
به نظر می رسد فیلم کوتاه باتوجه به مختصات و نوع پرداختی 
که دارد، مخاطبین خاصی دارد. با این تعریف می توانیم بگوییم 

سینمای کوتاه سینمای نخبه گرا است؟
نمی دانم نخبه گرا کلمه دقیقی است یا نه. این کلمه، کلمه بزرگی است 
و شاید همان مخاطب خاص اطلاق کردن بهتر باشد. اما این مشخص است 
که فیلم کوتاه دارای مخاطبین خاصی است و مانند فیلم بلند آن-قدر 
همه گیر و همه پسند نیست. البته می توان گفت که در سال های اخیر 
به واسطه وجود پلتفرم های جدید و پخش فیلم های کوتاه، شرایط کمی 

تغییر کرده است. 
»آخرین شیهه اســبی که خواب پروانه شدن دیده بود« در 
چهلمین دوره جشــنواره فیلم کوتاه تهران در کدام بخش ها 

شانس بیشتری دارد؟
فکر می کنــم در بخش های فیلمبــرداری، موســیقی، بازیگری و 

کارگردانی شانس داشته باشد.
در آخر اگر نکته یا صحبتی هست، بفرمایید؟

در ابتدا از شما و همکاران تان برای پرداختن به سینمای کوتاه تشکر 
می کنم. بعد هم امیدوارم که جشــنواره امسال جشنواره خوبی باشد و 
فیلم های خوبی ببینیم. در نهایت هم امیــدوارم کاری که واقعاً برایش 

زحمت کشیده شده و استحقاقش را دارد بتواند به موفقیت برسد.
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گفت و گو با مهدیه محمدی کارگردان آخرین شیهه اسب 
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